
Projekt 
 

z dnia.............................., zgłoszony przez ......................... 
 

 
UCHWAŁA NR .................... 

RADY MIEJSKIEJ W BIELSKU-BIAŁEJ 

z dnia .................... .... r. 

w sprawie uczczenia Jubileuszu 100-lecia powstania BKS Stal Bielsko-Biała 

Na podstawie § 16 ust. 1 Regulaminu Rady Miejskiej w Bielsku-Białej, stanowiącego załącznik nr 1 do 
Statutu Miasta Bielska-Białej (Dz. Urz. Woj. Śląskiego z 2019 r. poz. 6556), 

Rada Miejska 
p o s t a n a w i a: 

§ 1. Przyjąć rezolucję w formie niniejszej uchwały w sprawie uczczenia Jubileuszu 100-lecia powstania 
Bialskiego Klubu Sportowego Stal Bielsko-Biała. 

§ 2. Wyrazić tym samym wdzięczność i uznanie wobec 100-letniej działalności klubu, zawarte 
w uzasadnieniu do niniejszej uchwały, oraz przypomnieć pokrótce mieszkańcom jego historię i najważniejsze 
dokonania. 

§ 3. Wykonanie uchwały powierza się Przewodniczącemu Rady Miejskiej. 

§ 4. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 
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Załącznik do uchwały Nr .................... 

Rady Miejskiej w Bielsku-Białej 

z dnia....................2022 r. 

UZASADNIENIE DO UCHWAŁY 

Rada Miejska w Bielsku-Białej pragnie docenić wkład jaki Bialski Klub Sportowy Stal Bielsko-Biała przez 
100 lat swojego funkcjonowania włożył w rozwój sportu w naszym mieście. Uchwała ta jest naturalną 
konsekwencją inicjatyw polegających na uhonorowaniu tak znaczącego jubileuszu, zgłaszanych 
w interpelacjach, w tym pierwszy raz przez radnych Karola Markowskiego, Maksymiliana Prygę oraz Rafała 
Ryplewicza w dniu 17 lutego 2021 roku. 

BKS Stal powstał w odrodzonej po I wojnie światowej Polsce z inicjatywy mieszkańców Białej Krakowskiej 
na fali tworzenia klubów umożliwiających uprawianie wielu dyscyplin oraz rywalizację sportową. W tym 
konkretnym przypadku nie bez znaczenia była także chęć stworzenia klubu o polskim rodowodzie, gdyż 
w sąsiednim Bielsku prężnie działały kluby niemieckie, które dominowały w regionie. BKS powstał na bazie 
Towarzystwa Sportowego „Szczerbiec”, które działało w trzech obszarach - turystyce, gimnastyce sportowej na 
wzór wojskowy oraz tenisie stołowym. W nowym klubie, którego pierwszym prezesem został Rudolf Kobiela, 
od samego początku największy nacisk położono na rozwój sekcji piłki nożnej. Już w 1927 roku, po zaledwie 
pięciu latach działalności, powstał w Białej przy ul. Rychlińskiego stadion, na którym drużyna przez kilka 
dziesięcioleci rozgrywała swoje mecze. Stadion został w całości sfinansowany ze środków klubowych. 

W okresie międzywojennym w klubie prężnie rozwijały się sekcje lekkoatletyki, kolarstwa, tenisa 
stołowego, a przede wszystkim turystyki, która stanowiła początek polskiego ruchu turystycznego 
w Beskidach, przeciwstawiając się tym samym niemieckiej dominacji w tej dziedzinie, a także przyczyniając 
się do rozwoju sekcji narciarstwa przy Polskim Towarzystwie Narciarskim w Białej. Klub stawiał sobie 
wysokie cele. Dążył do profesjonalizacji swojej działalności, podwyższania stopnia zawodowstwa 
reprezentujących go sportowców i rozwoju nowych sekcji. Plany te zniweczył wybuch II Wojny Światowej, 
kiedy to wielu działaczy oraz zawodników stanęło w obronie Ojczyzny. 

Po wojnie klub szybko się odrodził, a najprężniej działającą sekcją znów stała się piłka nożna. Prawdziwy 
rozkwit klubu przypadł na przełom lat czterdziestych i pięćdziesiątych XX wieku. Funkcjonowały wówczas aż 
22 sekcje, a klub zyskał wsparcie ze strony bielskich zakładów przemysłu elektro-maszynowego. Jego 
głównym patronem stała się Bielska Fabryka Maszyn Włókienniczych „Befama”, której dyrektor – Eugeniusz 
Główka został równocześnie prezesem klubu. Pomoc finansowa ze strony „Befamy” zaowocowała rozwojem 
bazy treningowej, a przede wszystkim przebudową stadionu. Stworzenie nowoczesnego obiektu sportowego 
umożliwiło m.in. rozegranie w 1961 roku towarzyskiego meczu lekkoatletycznego pomiędzy juniorskimi 
reprezentacjami Polski i Włoch. Z kolei powstanie sztucznego lodowiska na bocznym boisku treningowym 
pozwoliło na szkolenie hokeistów, którzy przez kilka lat walczyli o prymat na Śląsku, zdobywając m.in. 
wicemistrzostwo województwa juniorów w 1949 roku. W połowie lat pięćdziesiątych miał miejsce pierwszy 
poważny sukces w historii klubu. Żeńska drużyna siatkarek, powstała w 1951 roku, awansowała do I ligi 
siatkówki kobiet. W 1955 roku drużyna zdobyła puchar Centralnej Rady Związków Zawodowych 
w największej masowej imprezie siatkarskiej w Polsce oraz puchar Głównego Komitetu Kultury Fizycznej, 
będący odpowiednik późniejszego Pucharu Polski. W latach sześćdziesiątych bliscy awansu do II ligi byli 
tenisiści stołowi. Dobrze prezentowała się także sekcja ciężarowców. Tytuły mistrzów Polski wywalczyli 
Włodzimierz Torbus i Antoni Pietruszek, który został w swojej wadze rekordzistą świata. 

Lata siedemdziesiąte to przede wszystkim zmiana patrona klubu. Stała się nim Fabryka Samochodów 
Małolitrażowych – jeden z największych zakładów na terenie miasta. Równocześnie prezesem klubu został 
dyrektor naczelny fabryki – Ryszard Dziopak, a następnie dyrektor zakładu nr 1 – Karol Stekla. W tym czasie 
piłkarze awansowali do II ligi, a siatkarki powróciły do I ligi, w której występują nieprzerwanie do dzisiaj. Ten 
okres zapisał się w historii klubu także wieloma wybitnymi nazwiskami trenerów. Pracowali w nim wówczas 
m.in.: Antoni Piechniczek (piłka nożna), Jerzy Matlak (siatkówka kobiet), Włodzimierz Torbus (podnoszenie 
ciężarów) czy Leszek Gracz (tenis stołowy). W latach osiemdziesiątych po raz kolejny rozbudowano klubową 
infrastrukturę. Powstała hala sportowa, hotel i gabinety odnowy biologicznej. Pojawiły się też kolejne sukcesy, 
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zwłaszcza w siatkówce kobiet. Drużyna w 1987 roku sięgnęła po wicemistrzostwo Polski, a od 1988 roku przez 
cztery sezony zdobywała mistrzostwo kraju oraz trzykrotnie Puchar Polski. 

Połowa lat osiemdziesiątych i lata dziewięćdziesiąte to trudny czas dla sekcji piłkarskiej BKS-u. Po spadku 
z II ligi w 1983 roku klub już nigdy nie występował na tak wysokim poziomie rozgrywek centralnych. Ze 
zmiennym szczęściem piłkarze radzili sobie w klasie okręgowej oraz w IV i III lidze. Znacznie lepiej 
prezentowała się sekcja siatkówki kobiet. Od 1987 do 1998 roku, wyłączając rok 1995, siatkarki z Bielska-
Białej zawsze zajmowały miejsce w pierwszej trójce ligi, oraz zdobyły tytułu mistrzowskie w sezonach 
1989/1990, 1990/1991 i 1995/1996. Kolejne tytuły przyszły w sezonach 2002/2003, 2003/2004 i 2009/2010. 
W klubie występowało i wciąż występuje wiele reprezentantek Polski. Wiele zawodniczek reprezentujących 
barwy BKS-u było medalistkami Mistrzostw Europy, wśród nich: Natalia Bamber-Laskowska, Anna Barańska 
(obecnie Werblińska), Eleonora Dziękiewicz, Katarzyna Gajgał-Anioł, Klaudia Kaczorowska, Paulina Maj-
Erwardt, Agata Mróz-Olszewska, Anna Podolec (obecnie Miros), Aleksandra Przybysz (obecnie Jagieło), 
Dorota Górniak (obecnie Pykosz), Milena Sadurek, Magdalena Śliwa i Dorota Świeniewicz. Zawodniczką 
bialskiej drużyny była również Katarzyna Skorupa, która w 2008 roku obok kilku wspomnianych już siatkarek 
uczestniczyła w letnich Igrzyskach Olimpijskich w Pekinie. Warto odnotować, że trenerem bielskiej drużyny 
był Wiktor Krebok, który w 1996 roku jako selekcjoner męskiej reprezentacji siatkarzy wystąpił na letnich 
Igrzyskach Olimpijskich w Atlancie. 

W 2011 roku powstał Bialski Klub Sportowy S.A., który od tego czasu zarządza pierwszą drużyną piłki 
siatkowej. Obecnym prezesem spółki jest wybitna reprezentantka Polski, wielokrotna Mistrzyni Polski 
i trzykrotna medalistka Mistrzostw Europy Aleksandra Jagieło. Rozwijająca się spółka, której udało się 
pozyskać nowego sponsora tytularnego, chce nawiązać do wcześniejszych sukcesów na siatkarskich parkietach. 
W BKS Stal funkcjonują też w dalszym ciągu sekcje piłki nożnej oraz siatkówki dziewcząt, a w trakcie 
uruchamiania jest ponownie sekcja tenisa stołowego oraz tenisa ziemnego. Ponadto począwszy od roku 
szkolnego 2022/2023 BKS Stal otwiera oddziały sportowe o profilu gimnastyki sportowej z elementami judo 
w Szkole Podstawowej nr 36 oraz o profilu judo i piłki siatkowej w Liceum Ogólnokształcącym nr 6. 
W planach jest również uruchomienie sekcji multisportu przy Bialskiej Akademii Sportu. 

Gratulujemy wszystkim zawodnikom, trenerom i działaczom BKS-u odniesionych na przestrzeni lat 
sukcesów sportowych, a tym, którzy obecnie reprezentują czerwono-żółto-zielone barwy życzymy powodzenia 
i wielu osiągnięć w sportowej rywalizacji na krajowych i zagranicznych arenach. Wszystkim kibicom 
i sympatykom klubu życzymy wielu sportowych wrażeń i satysfakcji z wyników naszych drużyn. 
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